
یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل در توییتی تاکید 
کرد که ایران زیر فشار تحریم ها »با خوشرویی« به همکاری 
با آژانس انرژی اتمی نخواهد پرداخت. به گزارش ایسنا، رضا 
نصری، روز دوشنبه در توییتی نوشت:  ایران دو دهه در برابر 
تحریم ها دوام آورد و بهای گزافی پرداخت تا تنها ثابت کند 
که سرافزارتر از آن است که به فشار و تهدیدات پاسخ دهد. 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، مدیرکل این آژانس و شورای 
حکام باید تا الان پیام را دریافت کرده باشند. ایران زیر فشار 

با خوشرویی همکاری یا کمکی ارائه نخواهد کرد.
وی چندی پیش نیز در توییتر خود نوشــته بود: بعد از 
طرح دو پرســش در مورد دکترین »ابهام استراتژیک« – 
که اسرائیل تحت پوشــش آن سلاح های هسته ای خود را 
پنهان می کند – و طرح نکاتی در مورد »بی طرفی« آژانس 

در قبال ایران، آقای گروســی، مدیرکل آژانس، من را بلاک 
کردند! نشان می دهد پرسش های خوبی بود که در سفر به 
اسرائیل معذب شــان کرده ! رضا نصری پیشتر و زمانی که 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در اســرائیل به سر 
می برد از او مطرح کرده و پرسیده بود: آقای گروسی، تا در 
اسرائیل حضور دارید می توانید موضع دقیق خود را در مورد 
مقوله »ابهام استراتژیک« روشن کنید؟ به عبارت دیگر، آیا 
دولت ها می توانند با توسل به این دکترین از تفحص آژانس 
طفره بروند؟ آیا به نظر شما عادلانه – و نشانی از بی طرفی 
آژانس – است که ایران به دلیل ادعای عدم ارائه »توضیحات 
معتبر فنی« به شــما مورد مواخذه قرار گیرد، حال اینکه 
اسرائیل ظاهراً مجاز باشد سلاح های کشتارجمعی هسته ای 

خود را »رسما« با استناد به این دکترین مخفی نگه دارد؟

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: ایرلاین ها باید متناســب با شرایط و امکانات 
خود برنامه ریزی کرده و نسبت به فروش بلیت اقدام کنند 
تا شاهد تاخیر های چند ساعته و اختلال در برنامه ریزی 
مســافران نباشیم. رحمت الله فیروزی پوربادی در گفت و 
گو با ایسنا، با اشــاره به ضرورت ورود سازمان هواپیمایی 
به تاخیر چندین ســاعته پروازها و نقص فنی هواپیماها، 
بیان کرد: واقعیت این اســت که ناوگان هوایی کشــور ما 
فعال و به روز نیســت. میانگین سنی هواپیماهای کشور 
بین ۲۰ تا ۲۵ و یا حتی بیشتر است. طبیعتا این هواپیماها 
با مشــکلات قطعه مواجه شده و روند تعمیر و جایگزینی 
قطعه سبب تاخیر در پروازها می شود. وی در ادامه اظهار 
کرد: امیدواریم با گشایش هایی که ایجاد خواهد شد شاهد 

ورود هواپیماهای جدید به ناوگان هوایی کشور باشیم. اما 
در شرایط کنونی لازم است که شرکت ها بر اساس وضعیت 
ناوگان خود برنامــه ریزی انجام دهند. برنامه ریزی خارج 
از ظرفیت ناوگان و افزایش پروازها ســبب بروز مشکلاتی 
شده که در نهایت به تاخیر پرواز می انجامد. نماینده مردم 
نطنز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: شرکت های 
هواپیمایی باید متناسب با امکاناتی که در دسترس دارند 
برنامه ریزی کرده تا بتوانند به طور معقول به مســافران 
خدمات ارائه دهند. ناوگان هوایی کشور نیاز به مساعدت 
ویژه دارد. باید هواپیماهای جدیدی وارد شــود. از ســوی 
دیگر شرکت های هوایپمایی نیز برای ورود قطعه نیازهای 
ارزی دارند. وی در ادامه تاکید کرد: دولت باید تسهیلات 

در اختیار ایرلاین ها قرار دهد تا بتوانند قطعه وارد کنند.

ایرلاین ها متناسب با ظرفیت ناوگان خود بلیت بفروشندایران زیر فشار با خوشرویی با آژانس انرژی اتمی همکاری نخواهد کرد
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گروه سیاســی – فخری سادات مســچی: اخلال شکل 
گرفته در زمان ســخنرانی سید حســن خمینی در مراسم 
چهاردهم خرداد امسال اتفاق تازه ای نبود و پیش از این هم 
مشابه چنین اتفاقاتی شکل گرفته بود، اما گویا هیچ اقدامی 
برای پیگیری و بازخواست آمران و عاملان این قبیل اقدامات 
صورت نگرفته اســت، تا جایی که روز گذشــته رئیس قوه 
قضائیه با اشاره به این اتفاق که  با موضع گیری و نارضایتی 
رهبر انقلاب همراه بود، گفت: بــا توجه به اینکه اتفاق رخ 
داده در روز ۱۴ خرداد در حرم مطهر امام راحل، مسبوق به 
سابقه است، از دستگاه اطلاعاتی می خواهیم تا این موضوع 
را دنبال کنند. محسنی اژه ای در ادامه توضیح داد: چنانچه 
عده ای از روی غفلت مبادرت به چنین عملی می کنند باید 
متنبه شــوند؛ همچنین چنانچه عده ای ناخواسته از ناحیه 
شیاطین تحریک می شوند، باید به این مساله توجه کنند؛ از 
سویی دیگر، اگر دست های پشت پرده ای نیز وجود دارد که 
می خواهند اینگونه مراسم ملی و مهم ما را مخدوش کنند 
و سوژه به دست دشمن بدهند، باید موضوع دنبال و تعقیب 

شود و اقدام مقتضی و متناسب صورت گیرد.
واقعیت این اســت که مشابه این قبیل رفتارهای ظاهرا 
هدایت شــده از سوی مراکز و افراد خاص در طول سالهای 
گذشته کم نبوده اســت. توهین به آیت الله هاشمی در روز 
قدس، اختلال در ســخنرانی علی لاریجانی در قم، اعتراض 
و پرتــاب کفش به خودروی حســن روحانی بعد از ســفر 
نیویورک در فرودگاه مهرآباد،  لغو ســخنرانی علی مطهری 
در دانشگاه شیراز در سال ۹۳ و حمله به خودروی او بخشی 

از اتفاقاتی بوده که به نظر می رســد باید پیگیری می شــد. 
حتی اگــر این قبیل رفتارهای ناپســند را فقط محدود به 
اخلال در سخنرانی سید حسن خمینی کنیم باید گفت که 
این رخداد ، »کپی برابر اصل« وقایع ۱۳ ســال پیش است 
و ۱۴ خرداد ۱۳۸۹ اســت ، زمانی که » عده ای از شــرکت 
کنندگان در مراسم سالروز ارتحال امام خمینی با سر دادن 
شــعارهایی چون »مرگ بر ضد ولایــت فقیه«، »این همه 

لشکر آمده به عشق رهبر آمده«، »خونی که در رگ ماست، 
هدیه به رهبر ماست«، »ما اهل کوفه نیستیم، علی)ع( تنها 
بماند«، »نواده روح الله سید حســن نصرالله«، »ای یادگار 
امام ، رهبر ما خامنه ای والســلام«، »بصیرت حاج احمد ، 
هدیه به بستگانش« و... مانع از ادامه سخنرانی سید حسن 
خمینی ، نوه ی امام خمینی)ره( شدند.« آن زمان نیز پس از 
خاتمه  سخنان خمینی، رهبری با ورود به جایگاه سخنرانی 

به احوال پرسی با سیدحسن خمینی و بوسیدن صورت وی 
اقدام کردند تا بدین وســیله عدم رضایت خود را از اینگونه 
بی حرمتی ها اعلام کرده باشــند. با این حال اگر این بار این 
موضوع با جدیت پیگیری شــود، می تــوان امیدوار بود که 
حداقــل این بار و با توجه به تذکر رهبری مبنی بر مخالفت 
با این قبیل رفتارها، از تکرار این قبیل تحرکات دامنه دار و 
جناحی کاسته خواهد شد. اما این سوال شاید همواره وجود 
داشــته باشد که چرا حتما باید رهبری نسبت به این قبیل 
رفتارها که در یک مراسم ملی مثل سالگرد چهاردهم خرداد 
اتفاق می افتد، تذکر بدهند و پس از آن پیگیری آن مدنظر 
قرار بگیرد؟! رهبر انقلاب در همان مراسم به صراحت گفتند 
که  »به من خبر دادند که امروز در اثنای ســخنرانی جناب 
آقای حاج حسن آقای خمینی کسانی سرو صدا کرده اند، با 
این کار بنده مخالفم، با این نوع تخریب کردن ها و سروصدا 
کردن ها بنده موافق نیستم، من مخالفم، این را بدانند همه، 
امیدواریم ان شــاالله خدای متعال همه ما را به راه راســت 
هدایت کند«. آیا بعضی داعیه داران حمایت از ولایت فقیه 
تا این اندازه با نظرات ایشان بیگانه هستند یا اینکه برای عده 
ای صرفــا داعیه پیروی از ولایت فقیه فقط پوششــی برای 
رسیدن به اهداف جناحجی و منافع است؟! بهر حال اینک 
مشخص شده که این قبیل رفتارها مخالف نظر رهبر انقلاب 
اســت و باد منتظر ماند و دید کــه از این به بعد این قبیل 
رفتارها کمتر خواهد شد یا نه؟ و همچنین نتیجه پیگیری 
اتفاق افتاده در چهاردهم خرداد از سوی نیروهای اطلاعاتی 

و قوه قضائیه چه خواهد شد.

دستور رئیس قوه قضائیه برای پیگیری اتفاق رخ داده در چهاردهم خرداد 

تخریبهایتکراریکیتماممیشود؟

رئیس جمهور ســازمان حفاظت محیط زیست را مکلف 
کرد تا در دوگانه ها و چالش های محیط زیســتی کشــور با 
پشتوانه کارشناســی دقیق و قوی وارد میدان شده و اجازه 
ندهد این چالش ها در اذهــان و افکارعمومی به حال خود 
رها شــود. به گزارش ایســنا،  ســید ابراهیم رئیسی ظهر 
دوشــنبه در اولین جلسه شــورای عالی محیط زیست در 
دولت ســیزدهم نقش این شــورا را در زمینه اجرای موثر 
سیاست های محیط زیستی بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: 
این شورای عالی به اعتبار جایگاه و اعضای حقوقی و حقیقی 
که دارد، پشــتوانه حقوقی محکمی برای سازمان حفاظت 
محیط زیســت اســت و می تواند به رفع موانع و مشکلات 
پیش روی پیشبرد سیاست ها و برنامه های این سازمان کمک 

شایانی کند.
رئیــس جمهور با بیان اینکه آمادگــی دارد هر زمان که 
نیاز بود جلسات شــورای عالی محیط زیست را برگزار کند، 
افزود: با تکیه بر اســناد بالادســتی، از جمله قانون اساسی 
که اجرای هر گونه سیاســت توســعه ای را فرع بر حفاظت 
از محیط زیست قرار داده، سیاست های ابلاغی مقام معظم 

رهبری و سایر قوانین موضوعه راهکارهای تسهیل و تسریع 
در اجرای موثرتر وظایف و تکالیف سازمان حفاظت محیط 
زیست را تدوین و به جلسات این شورا ارائه کنید تا بررسی 
و تصویب شود. رئیسی با اشاره به اینکه شورای عالی محیط 
زیســت به اعتبار جایگاه فراقوه ای و حضور مســئولانی از 
دســتگاه ها و نهادهای مختلف می تواند به رفع چالش های 
اجرایی ســازمان حفاظت محیط زیست کمک کند، اظهار 
داشت: ســازمان حفاظت محیط زیســت مرزدار و مرزبان 
زیست بوم کشور است، لذا لازم است با احصاء دقیق مسائل 
و چالش های مرتبط، در عین حالی که بر روی خطوط قرمز 
خود محکم ایستادگی می کنید، از ایجاد مانع غیرضرور در 

مسیر پیشرفت کشور نیز پرهیز کنید.
رئیس جمهور همچنین پیشــنهاد کــرد برای پیگیری 
موضوع ریزگردها یک شــورای منطقه ای حفاظت از محیط 
زیست تشــکیل و این مشکل با محوریت کشــورمان و با 

مشارکت کشورهای منطقه پیگیری و حل و فصل شود.
رئیسی درباره همکاری های محیط زیستی با سازمان های 
بین المللی نیز تصریح کرد: در استفاده از تجارب دیگران هیچ 

محدودیتی نداریم، اما در عین حال در نظر داشته باشید که 
اســناد و نسخه های تدوین شده از سوی دیگران باید پیش 
از اجرا مورد بررســی و تطبیق دقیق با الزامات و اقتضائات 

زیست بوم کشور قرار گیرند.
رئیس جمهور با بیان اینکه از همکاری با ســازمان های 
بین المللی اســتقبال می کنیم، خاطرنشــان کرد: در مورد 
مســائل مختلــف محیط زیســتی و چالش های زیســتی 
برنامه های توسعه ای، نظرات کشورمان را کاملا کارشناسانه 
و بر اساس مبانی و اصول مورد قبول جمهوری اسلامی ایران 

در مجامع بین المللی مطرح کنید .
رئیسی همچنین سازمان حفاظت محیط زیست را مکلف 
کرد تا در دوگانه ها و چالش های محیط زیســتی کشــور و 
اجرای طرح های اقتصادی با پشتوانه کارشناسی دقیق و قوی 
وارد میدان شــده و آنها را رفع کند و گفــت: امروز درباره 
مســائل مختلفی از جمله صید ترال در کشور، مساله تولید 
خودرو، موضوع میانکاله و مســائل مشابه دیگر ابهاماتی در 
اذهان و افکار عمومی وجود دارد که باید به آن پاسخ متقن 
داد. رئیس جمهور از دبیرخانه شورای عالی حفاظت محیط 

زیســت خواست که مســائل و چالش های این عرصه را در 
همکاری با سایر دستگاه های ذیربط مورد بررسی دقیق قرار 
داده و نتیجه این بررســی ها را برای تصمیم گیری نهایی در 

اختیار شورای عالی قرار دهد.
در اولین جلسه شــورای عالی محیط زیست محورهای 
اساسی سیاســت های کلان محیط زیستی کشور،  از جمله 
هماهنگــی و هم افزایی دســتگاه ها بــرای رفع چالش های 
آب، ریزگردهــا، حفاظت از جنگل هــا و تالاب ها و نیز رفع 
چالش های سیاست های توســعه ای و محیط زیستی مورد 
بررســی قرار گرفت. ایجاد شورای منطقه ای محیط زیستی 
برای پیگیری مشترک معضل ریزگردها و بررسی چارچوب 
ارزیابی راهبردی محیطی برای ارزیابی اثرات محیط زیستی 

طرح های توسعه ای از مصوبات جلسه امروز بود.
همچنین اصــلاح تعرفه های آزمایشــگاه های مرجع با 
هماهنگی دستگاه های ذیربط، اصلاح قانون ناظر به شکار و 
صید مبتنی بر جابجایی گونه ها در رتبه بندی علمی و تعیین 
بها و مطالبه ضرر و زیان تلف شدن جانوران وحشی از جمله 

دیگر مصوبات این جلسه بودند.

معاون دادســتان و سرپرست دادسرای ناحیه ۱۲ گفت: 
با ورود گشــت مشترک دادستانی تهران یک انبار بزرگ در 
خیابان مولوی تهران که برنج نامرغوب خارجی را به عنوان 
برنج ایرانی بسته بندی، نگهداری و عرضه می کرد، کشف و 
پلمب شد. به گزارش قوه قضائیه، رحیم گل زاده با اعلام خبر 
کشــف و پلمب یک انبار بزرگ در خیابان مولوی تهران که 
برنج نامرغوب خارجی را به عنوان برنج ایرانی بســته بندی، 
نگهداری و عرضه می کرد، اظهار کرد: بازرســی از این انبار 
در گشــت مشترک دادستانی با دستور دادستان تهران و به 
منظور نظارت بر بــازار و نحوه توزیع مایحتاج عمومی اجرا 

شــد که با توجه به تخلفات مشاهده شده، دستور پلمب آن 
صادر شد. معاون دادستان تهران با اشاره به استنکاف مالک 
از بازگشــایی درب انبار مذکور، بیان کرد: با اقدامات فنی و 
دســتور قضایی درب انبار باز و در بازرسی از محل، مشاهده 
شد که میزان قابل توجهی برنج نامرغوب خارجی در بسته 
بندی برنج ایرانی انبار شده و در حال عرضه است. گل زاده 

افزود: کیســه های خالی برنج خارجی و دستگاه دوخت در 
انبار بــود و مالک به صورت غیرمجاز اقــدام به بوجار برنج 
می کرد که گزارش تنظیم و در راستای پیشگیری از عرضه، 
انبار پلمب شد. سرپرست دادســرای ناحیه ۱۲ با اشاره به 
اینکه هدف اصلی گشت مشــترک در این حضور میدانی، 
نظارت و بازرســی از تعدادی انبار برنج بــود، تصریح کرد: 

متاسفانه گرانفروشی در برخی موارد مشهود بود که برخورد 
تعزیراتــی صورت گرفت و در برخی مــوارد برنج مرغوب با 
غیر مرغوب مخلوط و به فروش می رســید. به گفته معاون 
دادســتان تهران برنامه گشــت مشــترک بازار با پیگیری 
دادســتانی تهران و حضور نمایندگان ســازمان تعزیرات، 
وزارت بهداشت، اتاق اصناف، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
صمت به طور مستمر در سطح پایتخت اجرا می شود و مقام 
قضایی و نمایندگان سازمان های دخیل در بازرسی از اماکن 
و واحدهای صنفی، با مشــاهده جرایم و تخلفات دستور ات 

لازم را در محل صادر می کنند.

یک تحلیلگر مســائل بین الملل گفــت: ایالات متحده 
سعی می کند در شورای حکام قطعنامه ای علیه ایران صادر 
شــود تا از این طریق پرونده ایران به شورای امنیت ارجاع 
یابد کــه البته همین کار هم با توجه بــه اقدام یک جانبه 
آمریــکا در خروج از برجام و منطقی بودن خواســته های 

ایران، کار راحتی نخواهد بود.
دکتر روح الله اسلامی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه 
برجام یک توافق سیاسی جامع بود، اظهار کرد: این توافق 
در دولــت قبل با هدف بازگرداندن ایران به مدار بین الملل 
منعقد شد و طرف مقابل نیز در پی حل اختلافات تاریخی 
خود با ایــران بود، اما اتفاقاتی نظیر روی کار آمدن ترامپ 
و خروج آمریکا از برجام، باعث شــد هیچ کدام از طرفین 

نتوانند به اهداف خود برسند.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضــر برجام اولویت ایران 
نیست، افزود: در دوره های گذشته به برجام به عنوان یک 
راهبرد و مسئله ای برای حل مشکلات کشور نگاه می شد، 
امــا اکنون تمــام طرفین به برجام به عنوان یک مســئله 
حقوقی نگاه می کنند. به نظر می رســد با توجه به شرایط 
فعلی، برجام هیچ گاه به عنــوان توافقی جامع و راهبردی 
نمی تواند احیا شــود، بلکه در بهترین حالت توافقی گام به 
گام خواهد بــود، که البته در مــورد همین که کدام یک 
گام اول را بردارند هم به توافق رســیدن سخت است، لذا 

احتمال اینکه هیچ توافقی شکل نگیرد هم وجود دارد.
عضو هیات علمی گروه علوم سیاسی دانشگاه فردوسی 
مشــهد بیان کرد: در ایران قوه مجریه خواهان شکل گیری 
توافــق اســت، چراکه به این وســیله هــم می تواند توان 
دیپلماتیک خود را نشــان دهد و هم گشایشی در اقتصاد 
کشــور ایجاد خواهد شــد و خصوصا پول های بلوکه شده 
ایــران در خارج که از ۵۰ تا ۸۰ میلیارد دلار اعلام شــده 
اســت، آزاد خواهــد شــد. در آمریکا نیز بایــدن و حزب 
دموکــرات تمایل به انعقاد توافق بــا ایران دارند تا با اعلام 

اینکه توانسته اند فعالیت های هسته ای ایران را مهار کنند، 
افتخاری را برای خود رقم زنند.

اسلامی اضافه کرد: اما از طرفی دیگر، گروه هایی وجود 
دارند که مخالف به نتیجه رسیدن مذاکرات و انعقاد توافق 
اند. یکی از این مخالفین، اسرائیل است که تمام تلاش خود 
را به کار گرفته است تا از طریق انجام اقداماتی مانند انفجار 
در سایت های هسته ای ایران، ترور برخی از شخصیت های 
ایرانی و لابی در آمریکا، بتواند دو طرف را در مقابل یکدیگر 
قرار دهد و مانع از نتیجه بخشــی مذاکرات و احیای برجام 

شود.
وی با اشــاره به عربستان به عنوان دیگر مخالف احیای 
برجام، ادامه داد: عربستان مطرح می کند هر گونه توافقی 
باید با حضور او صورت گیرد و خواســته های او هم در نظر 
گرفته شــود تا ایران طوری به قدرت نرســد که به منافع 
عربستان آسیب برسد. لذا کشورهای عربی در تلاش اند تا 
در حــوزه انرژی، جای ایران را برای اروپا بگیرند تا طرفین 
اروپایی برجام دیگر رغبتی به انعقاد توافق با ایران نداشته 

باشند.
این تحلیلگر مســائل بین الملل با بیان اینکه روسیه نیز 
بــه دلیل جنگ با اوکراین، چندان تمایلی به احیای برجام 
نــدارد، عنوان کرد: چین نیز تا به حال چندان نتوانســته 
اســت در زمینه به نتیجه رسیدن مذاکرات به عنوان یک 
بازیگر فعال نقش آفرینــی کند. ضمن اینکه حجم تجارت 
اقتصادی چین با اروپا و آمریکا به قدری بالاست که احیا یا 
عدم احیای برجام چندان اهمیت خاصی برای این کشــور 

ندارد.
این اســتاد دانشگاه خاطرنشــان کرد: به طور کلی اگر 
روابــط ایران با دنیا عادی شــود و ایران به مدار بین الملل 
بازگردد، نقش بســیاری از کشــورهای اطــراف ما مانند 
ترکیه، عربستان و روسیه کاهش می یابد. لذا این کشورها 
چنــدان تمایلی به احیای برجام ندارنــد و حتی اقداماتی 

هم به منظور ســنگ اندازی در مســیر مذاکرات هسته ای 
انجام می دهند. اســلامی اضافه کرد: بنابراین هم در داخل 
ایران و آمریکا و هم از طرف سایر کشورها مخالفین زیادی 
برای احیای برجام وجود دارد و مقابله با این فشــارها یک 
تــوان بالایی را می خواهد که تحقق آن در شــرایط فعلی 
عملا شدنی نیست، اما شاید در مورد برخی از موارد مانند 
کاهش غنی ســازی و آزاد شــدن پول های بلوکه شــده و 

افزایش یافتن تبادلات نفتی ایران، توافقاتی صورت گیرد.
وی با اشــاره به تصمیم آمریکا و تروئیکا برای ارائه یک  
قطعنامه علیه ایران در شــورای حکام، افزود: در شــرایط 
فعلی، بحث خروج آمریــکا از برجام یک برگ  برنده برای 
ایران اســت. آمریکا از پس از خــروج از برجام، هر اقدامی 
را که می توانســت علیه ایران انجــام داد و الآن دیگر کار 
جدیدی نمی تواند بکند، جز اینکه کاری کند پرونده ایران 
به شورای امنیت ارجاع یابد و قطعنامه های تحریمی علیه 

ایران در سازمان ملل تصویب شود.
این تحلیلگر مسائل بین الملل ادامه داد: فعلا آمریکا به 
دلیل اینکه اولین بار خودش عهدشــکنی کرد و از برجام 
خارج شــد، نمی توانــد این کار را انجام دهــد، لذا ایالات 
متحده سعی می کند در شــورای حکام قطعنامه ای علیه 
ایران صادر شــود تا به این وسیله، پرونده ایران به شورای 
امنیــت ارجاع یابد کــه البته همین کار هــم با توجه به 
اقــدام یک جانبه آمریکا در خروج از برجام و منطقی بودن 

خواسته های ایران، کار راحتی نخواهد بود.
اسلامی با بیان اینکه ایران در قبال برجام سیاست دفع 
وقــت را دنبال می کند، اظهار کــرد: یعنی ایران به منظور 
افزایــش انتفاع خود از مذاکرات احیای برجام دنبال خرید 
وقت است. این همان سیاســتی است که قبلا هم توسط 
قوام در خصوص قرارداد نفتی قوام-ســادچیکف اجرا شده 
اســت و در نهایت منجر به لغو آن قرارداد شد. اکنون هم 
ایران از طرفی در حال خرید وقت است تا بتواند بهتر منافع 

خود را از قبِل احیای برجام تامین کند و از طرفی دیگر هم 
به حق، به دنبال این است که اول از طرف غربی امتیازاتی 
دریافت کند و سپس خودش اقدام عملی انجام دهد. البته 
باید توجه داشــت در عالم سیاست هر لحظه ممکن است 
اتفــاق جدیدی رخ دهد و شــاید از حالا به بعد دیگر گذر 

زمان به نفع ما نباشد.
وی در خصوص اینکه آیا ممکن است شرایط به نحوی 
رقم بخورد که ما مجددا به وضعیت دولت های نهم و دهم 
و قطعنامه های پی درپی شورای امنیت برگردیم، گفت: خیر 
مــا به آن دوران برنمی گردیــم. در آن زمان ایران نه هیچ 
شــرطی را می پذیرفت و نه توانسته بود در مذاکرات موفق 
ظاهر شود و همین باعث شکل گیری اجماع جهانی علیه ما 

شده بود، اما اکنون اجماعی علیه ایران وجود ندارد.
عضو هیات علمی گروه علوم سیاسی دانشگاه فردوسی 
مشــهد ادامــه داد: در حال حاضر هرچند روســیه منافع 
بلندمدتش با ما یکســان نیســت، اما علیه مــا هم اقدام 
نمی کند. برای چین نیز مســئله هســته ای ایران چندان 
جدی نیســت و تحت تاثیر غرب قرار نــدارد. اروپا هم در 
تنگنا قرار دارد و به دلیل جنگ روسیه و اوکراین تا حدی 
ضعیف شــده است. همچنین آمریکا هم دیگر آن سیاست 
حضور مستقیم در منطقه را دنبال نمی کند و الویتش ایران 

و خاورمیانه نیست.
اسلامی اضافه کرد: بنابراین در حال حاضر آن شرایطی 
کــه در دولت احمدی نژاد وجود داشــت و ایران به عنوان 
محور شرارت تلقی می شد و از طرفی برای خود دولت هم 
مذاکره و دیپلماسی اهمیتی نداشت، دیگر برقرار نیست و 
تا همین ســه ماه پیش مذاکرات به صورت حرفه ای دنبال 
می شد و به لحاظ حقوقی نیز ایران نسبت به آمریکا دست 
بــالا را دارد. امــا اگر ایران فعال نباشــد، همین لابی های 
عربستان و اسرائیل می تواند مسیر مذاکرات را به بن بست 

کامل برساند و ایران را در تنگنای کامل قرار دهد.

رئیس جمهور در اولین جلسه شورای  عالی محیط زیست:

سازمان حفاظت محیط زیست چالش ها و دوگانه های محیط زیستی را برطرف کند

دادستانی تهران اعلام کرد

برخورد با عرضه برنج نامرغوب خارجی به نام برنج ایرانی

یک تحلیلگر با اشاره به تلاش ها برای محکومیت ایران در شورای حکام

ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت کار راحتی نخواهد بود

صداقت داشته باشید
این روزها بســیار بــه روزهایی که طرح 
احمدی نژاد  محمــود  یارانه های  هدفمندی 
استارت خورد شــباهت دارد. آن ایام دولت 
وقت با حمایت و پشتیبانی تمام عناصر نظام 
ایــن طرح اقتصادی را شــروع نمود و مدعی بود که طرح مذکور ســبب رفع 
شــکاف طبقاتی و بهبود وضعیت معیشــتی جامعه می شود. طرح هدفمندی 
یارانه ها اما ناقص و پر ابهام اجرا شــد و نه تنها رهیافت اقتصادی نداشت بلکه 
در ادامه هم بحران مالی به دنبال خود داشــت و هــم بحران امنیتی. جالب 
آنکه آن زمان بــه این دلیل که رئیس جمهور وقت مورد وثوق و اعتماد تمام 
ارکان های نظام بود تقریبا هیچ منتقد و رســانه ای حق نقد طرح مورد اشاره 
را نداشت و بنا بود صرفا از ایده دولت حمایت شود. حتی قوه نظارتی مجلس 
نیز هیچ انگاشــته شد و اندک نمایندگانی هم که اعتراض داشتند صدای شان 

به جایی نرسید. 
اکنــون و در دولت ســیزدهم باز هــم طرحی اقتصادی اســتارت خورده 
که تشــابهات فراوانی با طــرح قبلی دارد. نظام به نیکــی دریافته که اقتصاد 
کشــورمان به جراحی عمیق نیاز دارد تا بتواند قد راســت کند. اما مشــکل 
اصلی و مهم اینجاست که چنین طرح هایی که حساس و پیچیده نیز هستند 
توســط مجریانی اجرا می شود که کاربلد نیستند. یعنی چه احمدی نژاد و تیم 
اقتصادی اش و چه ابراهیم رئیســی و تیــم اقتصادی اش قابلیت اجرای چنین 
جراحی عمیقی را ندارند. به عبارت ســاده، تصمیمی درســت با فرمول های 
اجرایی غلط توســط مجریان آماتور اجرا می شود که این موضوع خطرناک و 

دلهره آور است. 
شــاید عنوان شود این وجیزه سیاه نمایی و ارتباط دادن عوامل بی ارتباط 
به یکدیگر اســت. لیکن نشــانه های ابتدایی اجرای جراحی اقتصادی توسط 
دولت ابراهیم رئیســی گواه می دهد انتهای مسیر کجاست. برای نمونه دولت 
مدعی بود صرفا افزایش قیمت ها شــامل ۴ کالای اساسی می شود. خب سوال 
اینجاســت در حال حاضر چنین شده اســت؟ نگارنده آمار جزئی ندارد ولی 
مبرهن است که رشد قیمت ها شامل بسیاری از کالاها شده و موج گرانی آغاز 
شــده کماکان ادامه دارد. به طوریکه به صورت ساعتی قیمت موارد خوراکی 
افزایش می یابد. روزگاری نه چندان دور برای خرید ســکه و دلار، فروشــنده 
تلفنی قیمت را چک می نمود اما در حال حاضر قیمت پفک هم نیازمند چک 

کردن شده که مایه تاسف است!
متاســفانه به نظر می رسد در چنین شرایطی دولت محترم با علم به اینکه 
می دانســته موج گرانی شــامل فقط ۴ قلم کالا نمی شود کاملا در این زمینه 
ســکوت اختیار کرده و در این خصــوص دم نمی زند. این موضوع بدین معنی 
اســت که این دولت هم مجری مناســبی برای این جراحی دردناک نیست و 
هــم بعضا صداقــت لازم را در این مورد ندارد. در غیــر این صورت لازم بود و 
هســت رئیس جمهور محترم در یک ارتباط مستقیم به مردم اعلام نماید که 
پیش بینی ها درســت نبوده و در همین ابتدا مشــکلاتی ایجاد شده است. این 

سکوت به معنی تایید موج جدید گرانی و خلاف گویی های ابتدایی است. 

سرمقاله 

پیام تسلیت رهبر انقلاب 
برای درگذشت حجت الاسلام دعایی

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار 
حجت الاسلام سید محمود دعائی را تسلیت گفتند.  به گزارش ایسنا، در این پیام 
آمده است: درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار جناب حجت الاسلام 
آقای سیدمحمود دعائی رحمةالله علیه را به خاندان گرامی بویژه همسر و فرزندان 
مکرّم و نیز مجموعه بزرگ دوستداران و همکاران ایشان تسلیت عرض می کنم. 
ایشان برخوردار از صفات نیک و پسندیده ئی بودند: صفا و سلامت نفس، فروتنی 
و ساده زیستی، پاکدستی و قناعت، ارادت عمیق و راسخ به امام بزرگوار و انقلاب 
و پایداری و وفا در دوســتی و رفاقت. گذشته ی ایشان در عراق و ایران در دوران 
مبارزات هم فصل مُشــبِع دیگری است که موجب رحمت و مغفرت الهی است 

ان شاءالله. از خداوند متعال تفضلاتش را برای آن مرحوم مسألت می کنم.«

توئیت مصطفی کواکبیان در پی درگذشت 
حجت الاسلام و المسلمین دعایی

مصطفی کواکبیان، دبیر کل حزب مردم ســالاری در توئیتی نوشــت؛ سید 
محمود دعایي، روحاني روشــنفکر و پناهگاه سیاسیونی بود که مغضوب برخی 
صاحبان قدرت واقع شده بودند! متن این توئیت به این شرح است: سید محمود 
دعایی از جمله روحانیون روشــنفکری بود که قدرت و ثروت او را هرگز از مشی 
مردمی و فروتنی و ســاده زیســتی دور نساخت. او اســتادی بااخلاق و دوستی 
معتدل بود که همواره در کنار مردم و مطالبات آنها باقی ماند. آن زنده یاد پناهگاه 

آن دسته سیاسیونی بود که مغضوب برخی صاحبان قدرت واقع شده بودند! 

پیام تسلیت انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی 
در پی درگذشت مدیرمسئول روزنامه اطلاعات

انجمــن مدیران روزنامه هــای غیر دولتی در پیامی درگذشــت جناب آقاي 
حجت الاســلام والمسلمین ســید محمود دعایي، نماینده ولي فقیه در موسسه 

مطبوعاتي اطلاعات و مدیرمسئول روزنامه اطلاعات را تسلیت گفت. 
در این پیام آمده است: خبر درگذشت جناب آقاي حجت الاسلام والمسلمین 
سید محمود دعایي، نیک مرد جامعه رسانه اي کشور، انساني از تبار مبارزه و جهاد 
و یار دیرین امام )ره( و رهبري، موجي از اندوه را در جامعه ایجاد نمود و موجب 
تاثر و تألم شــدید اهالی رسانه، مطبوعات و اعضای این انجمن گردید.  ایشان با 
حدود چهار دهه خدمات و تلاش هاي صادقانه و ارزشــمند برای رشــد و تعالی 
فضای رسانه ای در کشور، به دیار باقی شتافت و خاطرات و خدمات ارزنده خویش 
را در این حوزه به یادگار گذاشت.  مجموعه خصلت ها و ویژگي هاي حجت الاسلام 
والمسلمین دعایي، ایشان را به شخصیتي جامع، مقبول و مورد اتکاء جامعه دیني 
و روشــنفکران تبدیل کرده بود. ایشــان به حق نماینده روایت اسلام رحماني و 
داراي جاذبه حداکثري بود. ســادگي زندگي و انصاف و مشي اعتدال در مشرب 
سیاســي، او را در جامعه سیاست زده متمایز نمود.  انجمن مدیران روزنامه های 
غیر دولتی فقدان این همکار صدیــق را به خانواده محترم، همکاران گرامی در 
روزنامه اطلاعات و اهالي جامعه بزرگ مطبوعاتی کشور صمیمانه تسلیت عرض 
می کنیم و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحوم، رحمت واسعه و علو درجات 
و براي ســایر بازماندگان و همکاران و دوســتداران آن مرحوم صبر و سلامتي 
خواستاریم. امید است راهش که همان صداقت، سادگي، شجاعت و اعتدال است 

پرُ رهرو باشد. 

عراقچی: دعایی یار دیرین انقلاب، امام و رهبری بود
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی در پیامی درگذشت حجت الاسلام دعایی 
را تسلیت گفت.  متن پیام اینستاگرام سید عباس عراقچی، دبیر شورای راهبردی 
روابط خارجی به این شرح است: درگذشت حجت الاسلام والمسلمین جناب اقٓای 
سیدمحمود دعایی رحمةالله علیه، یار دیرین انقلاب، امام و رهبری را که به صفا و 
سلامت نفس، فروتنی و ساده زیستی، دوستی و رفاقت، و نیک اندیشی و نجابت 
شهره بود، تسلیت عرض می کنم و برای ایشان امٓرزش و رحمت واسعه الهی را از 

خداوند متعال مسألت می نمایم. 

ورود قوه قضائیه به موضوع کاخ ویلای 
استان مازندران

رئیس ســازمان بازرسی کل کشور خبر داد که پرونده ای برای ساخت و ساز 
غیرمجاز یک ویلا در حریم روستای سالدوزکلا شهرستان سیمرغ استان مازندران 

تشکیل شده است. 
به گزارش ایسنا، ذبیح الله خدائیان در نشست شورای عالی قضایی با اشاره به 
ساخت و ساز یک ویلای غیرمجاز در مازندران گفت: پرونده برای ساخت و ساز 
غیرمجاز در حریم روستای سالدوزکلا شهرستان سیمرغ استان مازندران تشکیل 
شــده است.  وی افزود: علاوه بر ارسال گزارش این ساخت و ساز غیرمجاز برای 
اســتاندار مازندران، گزارش های کیفری علیه مدیر وقت بنیاد مسکن قائمشهر، 
مسئول فنی بخشداری و همچنین دهیار روستای سالدوزکلا را به مراجع قضایی 

ذی صلاح ارسال کردیم. 
رئیس سازمان بازرسی در پایان گفت: از دیوان عدالت اداری هم تقاضای ابطال 

پروانه این ساختمان را داشته ایم. 

اخبار کوتاه

محمدجواد پهلوان


